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Kalendář na rok 2014 

 
 

 
Byl vydán kalendář na rok 2014, který lze zakoupit na Obecním úřadě 
v Záchlumí a 7. září 2013 na „3. SETKÁNÍ HISTORICKÉ A SOUČASNÉ 
ZEMĚDĚLSKÉ TECHNIKY“ za cenu 100,-Kč. 
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Informace obecního úřadu 

 

Je tu konec prázdnin a dovolených, ale obec si ani v tomto čase moc 
volna neužila. Proběhlo výběrové řízení na opravu a rozšíření místní 
komunikace nad školkou v Záchlumí. Vyhrála firma HELP, silnice-železnice s.r.o., 
Moravská 537, 562 03 Ústí nad Orlicí, která 2.srpna 2013 započala a v současné 
době dokončuje opravu stávajícího odvodnění komunikace. Probíhá položení 
nového vodovodního řadu a postupné přepojení všech dotčených nemovitostí. 
V měsíci září proběhne konečná úprava celé ulice včetně obrubníků a 
asfaltového koberce. Na tuto akci obec požádala o dotaci z MAS Orlicka. 

Proběhlo také výběrové řízení na provedení zateplení Základní školy 
v Bohousové. Vyhrála firma KPV Systém s.r.o., Lázeňská 354, 562 01 Ústí nad 
Orlicí.  Čas provedení je plánován na období příštích letních prázdnin, tj. 
červenec a srpen 2014. I na tuto akci obec požádala o dotaci. Před budovou 
školy probíhají úpravy zeleně, které už započaly v loňském roce, kdy byly 
vykáceny vzrostlé stromy a upraveny keře. Nyní po ošetření proti plevelu se 
postupně osazuje prostor nad zídkou. 

Dokončila se rekonstrukce elektroinstalace v Občanském výboru v Liticích 
nad Orlicí a odvodnění prostoru před vchodem do OV, kde dříve po deštích 
stála voda. Při akci setkání rodáků dne 7.9.2013 bude tato budova přístupna 
pro veřejnost v odpoledních hodinách. 

Do školy nám letos nastoupilo 10 prvňáčků a také mateřská školka hlásí 
plný stav. 
                       
             Obecní zastupitelstvo se sešlo 29.8.2013 na svém již 21. veřejném 
zasedání, na kterém projednalo a svým usnesením schválilo: 

- prodej části pozemku p.č. 223/1 v k.ú. Litice nad Orlicí  
- prodej pozemku p.č. 431/11 v k.ú. Litice nad Orlicí 
- prodej stav. pozemku p.č. 81 v k.ú. Litice nad Orlicí  
- prodej pozemku p.č. 1108/5 v k.ú. Záchlumí 
- prodej pozemku p.č. 48/1 v k.ú. Záchlumí 

Na základě vzniklých nákladů nad rámec schváleného rozpočtu bylo předloženo 
a schváleno rozpočtové opatření č.3/2013, které obsahuje: 

- na opravu mostu v Liticích n. O. k ČD     200.000,- Kč 
- na umístění psa v útulku v Žamberku    20.000,- Kč 
- na kalendáře 2014                                         30.000,- Kč 

Obec získala dotaci:  
     -     na kalendáře od SO Orlicka ve výši 7.000,- Kč 
     -     na nátěr mostu k ČD v Liticích z Pardubického kraje z POV 100.000,- Kč 

 
Miroslav Falta 
Starosta obce 
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Setkání rodáků 7.září 2013 

 

Od posledního setkání rodáků obcí Bohousová, Litice nad Orlicí a 

Záchlumí uplynulo již pět let, a proto se organizační výbor obce rozhodl znovu 

pozvat naše rodáky přijet se podívat do rodné obce. Všem pozvaným se jistě 

vybaví mnoho krásných vzpomínek jak na léta prožitá v rodné obci, tak také na 

minulá setkání rodáků. Proto věříme, že naše pozvání přijme co největší počet 

pozvaných a rádi se přijedou potěšit setkáním s dávnými přáteli, společně 

zavzpomínat a podívat se, co nového se v obci událo. 

 

Setkání rodáků obcí Bohousová, Litice nad Orlicí a Záchlumí se bude letos konat 

již po páté. 

První setkání se konalo 10.září 1994 v Bohousové u Dostálů. Zúčastnilo se 209 

rodáků narozených do roku 1940 včetně. 

Druhé setkání se konalo 26.září 1998 v sále Fontána v Záchlumí. Pozváno bylo 

330 rodáků. Zúčastnilo se 165 rodáků narozených do roku 1950. 

Třetí setkání se konalo 6.září 2003 v sále Fontána v Záchlumí. Pozváno bylo 320 

rodáků. Zúčastnilo se 188 rodáků narozených do roku 1953. 

Čtvrté setkání se konalo 13.září 2008 v sále Fontána v Záchlumí. Pozváno bylo 

306 rodáků. Zúčastnilo se 167 rodáků narozených do roku 1955. 

Na letošní setkání, které se koná 7. září 2013, je pozváno 306 rodáků 

narozených do roku 1960. 

 

Také letos připravuje organizační výbor obce pro naše rodáky bohatý 

program. Bude možné si prohlédnout zrekonstruované budovy Základní školy 

v Bohousové a Mateřské školy v Záchlumí. Dále bude otevřena obrazárna 

v Rybné nad Zdobnicí a také opravený Občanský výbor v Liticích. Stejně jako 

během posledních dvou ročníků setkání rodáků se bude i letos konat Výstava 

zemědělské techniky jak současné, tak historické. Tato výstava se také letos těší 

velkému zájmu vystavovatelů. Organizační výbor se také vždy snaží zpříjemnit 

setkání nějakou zajímavostí a ukázat místa, kam se běžně není možné podívat. 

Při posledním setkání to byla elektrárna v Liticích, která v loňském roce oslavila 

80 let. Letos bude možné se podívat do mlýna rodiny Kohoutových 

v Bohousové, kde kromě prohlídky je připraven i hudební program.  

 
Miroslav Falta 
Starosta obce 
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Občanské sdružení Litičtí chataři 

Dnem 29. 9. 2011, bylo Ministerstvem vnitra řádně zaregistrováno Občanské 

sdružení Litičtí chataři. Toto sdružení je neziskovou organizací. Jeho prioritou je 

především ochrana přírody, zdraví a prosazování zákonných práv svých členů 

nejen chatařů a chalupářů, ale i místních občanů. 

Občanské sdružení nechce a nebude pouze kritizovat orgány státní moci. Našim 

cílem je aktivní pomoc při řešení jak dlouhodobých, tak nově vzniklých 

problémů. Vzhledem k tomu, že OU nespravuje pouze ty části obcí, které jsou 

obydleny místními obyvateli, ale hospodaří na celém katastrálním území, 

otevírá se nám obrovské pole působností. 

K dosavadní spolupráci lze říci, že po počátečních problémech se vzájemná 

spolupráce a vzájemný respekt dostal na dobrou úroveň. Občanskému sdružení 

se ve spolupráci s panem starostou podařilo alespoň částečně vyřešit dlouho 

kritizovanou otázku kontejneru. Aktivně spolupracujeme na akci pitná voda, 

kde jde o narovnání chaotické situace vzniklé v minulých volebních obdobích. 

Podařilo se nám zredukovat černou skládku na břehu řeky Orlice. Na ostatní 

skládky upozorníme OU. Při dalším společném jednání znovu otevřeme otázku 

vyhlášky o nočním klidu. Budeme žádat i o další informace a uplatňování práv, 

dle Aarhuské úmluvy. 

 

Aarhuská úmluva - Úmluva Evropské hospodá řské komise OSN o p řístupu 
k informacím, ú časti ve řejnosti na rozhodování a p řístupu k právní ochran ě 
v otázkách životního prost ředí. 

Občané mají podle úmluvy například:  

- právo na veškeré informace o zne čištění - úřady například nesmí utajovat výši 
exhalací z továren, údaje o kontaminaci pitné vody nebo obsah vydaného povolení 
ke zřízení skládky;  
- právo vyjad řovat se ke škodlivým projekt ům ve své čtvrti, za svou vesnicí 
apod. ;  
- a také právo obrátit se na soud se stížností proti ú řadům - každý může žádat, 
aby nezávislí soudci rozhodli, zda například povolení vypouštět toxické látky, které 
úřady udělily továrně nedaleko jeho domu, neporušuje zákony na ochranu zdraví.  

Veřejní p ředstavitelé (na národní, regionální či místní úrovni) pak mají dle úmluvy 
umožnit a zajistit, aby byla tato práva skutečně uplatňována. 

 

        Výbor O.S. Litičtí chataři 
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Dětský den 
 

Letošní Dětský den pod záštitou SDH Bohousová se uskutečnil s malým 

zpožděním až na začátku července, neboť červnové počasí hezkým víkendům 

nepřálo.  

Očekávali jsme menší účast vzhledem k dovoleným a prázdninám, ale byli jsme 

mile překvapeni. V konečném součtu jsme napočítali 105 platících účastníků. 

Když si uvědomíme, že každý malý účastník měl s sebou v průměru jednoho 

dospělého, musíme uznat, že se tentokrát v Areálu snů sešlo opravdu hodně 

lidí.  

Proběhla také změna v organizaci této akce, neboť se celé dění odehrávalo na 

jednom místě. Někdo byl spokojený, že nemusí chodit okružní trasu po vesnici, 

jiní by si ji rádi prošli, ale nemůžeme vždy vyhovět všem. Soutěžních disciplín 

bylo na louce celkem deset a soutěžící si je mohli projít, v jakém pořadí si sami 

určili. Nechybělo tradiční skákání v pytli, střelba ze vzduchovky, skákání na 

trampolíně, jízda na koni, ale objevily se i disciplíny nové jako třeba hledání 

míčku v lastuře… Po získání 10 razítek si děti vyzvedly svoji zaslouženou 

odměnu.  

Náš veliký dík opět patří všem sponzorům, kteří přispěli různými dárky pro děti 

nebo finanční hotovostí, za kterou jsme mohli ceny koupit. 

Poděkovat musíme i všem pořadatelům, kteří tento den připravili a postarali se 

tak o zábavu a občerstvení pro všechny zúčastněné. 

 
Mirek Prachař 
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Okénko cestovatelů 
Jan Jeník  -   Na kole ze Záchlumí do Záchlumí - 1.část 

 

Po dvou letech jsem se opět vydal na dobrodružnou cestu. Zatoužil jsem vidět 
další místa naší České Republiky. A jak jinak než na kole s brašnami, ve kterých 
je jen pár věcí, co člověk opravdu potřebuje. Po mé minulé cestě už jsem měl 
více zkušeností s tím co si vzít, takže jsem si zabalil jen 13 kg, místo 17 kg se 
kterými jsem jel minule.  

Ale kam vyrazit, aby cesta měla nějaký zajímavý cíl? Napadlo mě zajet se 
podívat do Záchlumí. Možná někteří víte, že jsou dvě Záchlumí, to naše a jedno 
u Stříbra.  

 

Den první 20.6. 2013 – 138km 

Ráno jsem vyrazil známou cestou do Vysokého Mýta, odkud jsem stoupal nad 
Střemošice. Zde se mi otevřel pěkný pohled do kraje ve směru mojí cesty. Další 
zastávkou byly Ležáky. Tamní bývalá vesnice vypadá jako park, kde stojí na 
místě bývalých domů pomníky. Přes zvlněnou krajinu Vysočiny jsem dorazil až 
do Chotěboře, kde jsem poobědval. Protože bylo velké teplo, přemístil jsem se 
k nedaleké přehradě Břevnice, kde jsem pár hodin odpočíval ve stínu u vody. 
I přes příšerné vedro jsem se rozhodl pokračovat dále směr Světlá nad Sázavou. 
Zdejší cyklotrasa je opravdu namáhavá. Z jedné strany údolí se přejíždí na 
druhou, přičemž se prudce klesá k řece Sázavě a prudce stoupá zpět. Ubytoval 
jsem se na posekané louce nedaleko Sázavy, cítil jsem se dost vyčerpaný.  

 

Den druhý 21.6. 2013 – 126km 

V noci jsem špatně spal, takže se mi ráno moc dobře nejelo, cesta mi vůbec 
neubíhala. Před obědem jsem dorazil pod Blaník. Rozhodl jsem se vylézt 
nahoru. Zajel jsem kousek bokem, zamaskoval kolo větvemi a vyrazil pěšky 
vzhůru. Z historické rozhledny se mi naskytl překrásný výhled do kraje. Po 
obědě jsem pokračoval dále, ale přece jen jsem si musel udělat přestávku v 
Ratiměřicích, protože bylo ohromné vedro. Cesta mi odpoledne ubíhala 
příjemněji. Projel jsem Votice a Sedlčany, mojí další zastávkou byl Orlík. 
Přehrada byla v letním zapadajícím slunci úchvatná. Chtěl jsem se ubytovat 
v údolíčku nedaleko přehrady, jenže nebylo kde. Všude byly chaty, byl jsem už 
nervózní a bezradný. Až na konci jsem objevil šikmou loučku, na kterou nebylo 
z cesty vidět, tak jsem si zde postavil stan.  
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Den třetí 22.6. 2013 – 108km 

K ránu pršelo. Chvíli jsem si ještě poležel a když přestalo pršet, rychle jsem si 
zabalil a vyrazil na cestu. V Rožmitále pod Třemšínem jsem se rozhodoval kudy 
přejet Brdy. Po hlavní silnici se mi nechtělo, tak jsem vyrazil na Třemšín. Po 
cestě jsem ale potkal cyklistu Jirku, bylo mu asi 56 let a povídal, že jede na 
vrchol Praha, který je ve vojenském prostoru, ale prý se do něj o víkendech smí. 
Cesty jsou tu pěkné, jede se jedna báseň. Jeli jsme také přes překrásné Padrťské 
rybníky a pak dolů z kopce až do Spáleného poříčí, kde se naše cesty 
rozdělovali, Jirka jel domů do Blovic. Po cestě mi vyprávěl o všem možném. 
O zdejší krajině, ale i o osobních věcech. Byla to pro mě příjemná změna mít si 
chvíli s kým povídat. Moje cesta dále vedla do Plzně. Na zdejším překrásném 
náměstí jsem navštívil chrám svatého Bartoloměje. Vnitřní prostor bere dech 
svou úchvatnou velikostí a z věže je překrásný pohled na město. Ubytoval jsem 
se v nedalekém kempu u rybníku Bolevák.  

 

pokračování příště … 
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Aktuálně z Místní akční skupiny ORLICKO 
Vážení čtenáři, s blížícím se koncem prázdnin Vám přinášíme 

aktuální zprávy z Místní akční skupiny ORLICKO, která i během 

první poloviny letošního roku pracovala naplno: přijala a 

administrovala dalších 50 žádostí o dotaci, pomalu rozjíždí nový 

projekt a připravuje strategii pro nové programovací období. 

 

Počet úspěšných a podpořených projektů se opět rozrůstá 

Dne 26. 4. 2013 ukončila MAS ORLICKO příjem žádostí do poslední sedmé 
vyhlášené výzvy. Celkem 50 žadatelů z řad obcí, podnikatelů i neziskových 
organizací předložilo své žádosti na potřebné a užitečné projekty – z toho 39 
projektů v celkové hodnotě 18 361 998 Kč následně výběrová komise doporučila 
k podpoře z Programu rozvoje venkova. Mezi žadatele bude na dotacích mezi 50 a 
90 procenty rozděleno 9 881 146 Kč. S podpořenými projekty i vyhodnocením 
výzvy se můžete seznámit na našich webových stránkách.  
 
Současně během první poloviny letošního roku ukončili realizaci projektů 
podpořených v loňském roce další žadatelé – např. Město Jablonné nad Orlicí, 
obec Bystřec, pan Zdeněk Krejsa, pan Ondřej Veselý, Občanské sdružení CEMA 
Žamberk, Český rybářský svaz místní organizace Žamberk (viz. foto). 
 
V tomto dotačním období 2007 – 2013 jsme již všechny přidělené finanční 
prostředky mezi žadatele z našeho území rozdělili. Těšíme se na spolupráci 
v dalším programovacím období 2014 – 2020. 
 

Jedeme všichni – nový projekt na podporu cestovního ruchu 

Odstartovali jsme práce na novém projektu na podporu cestovního ruchu. Naším 
prvním cílem nyní je navržení vedení páteřní trasy propojujících území všechna 
partnerů a vytvoření doplňkových okruhů pro elektrokola. Vytyčení tras povede 
jak po stávajících cyklotrasách, tak nespojitě po dalších komunikacích tak, aby byly 
průjezdné a v možnostech elektrokol. Studie zajistí a garantuje sjízdnost tras, 
stejně jako bezpečný dojezd k dalšímu dobíjecímu místu. „Máte nám ke studii co 

říci, chcete se zapojit? Provozujete půjčovnu s elektrokoly? Jste ochotni 
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poskytovat dobíjení pro elektrokola turistů? Neváhejte a oslovte MAS na Vašem 

území.“ vyzývá Petr Pecha, manažer Místní akční skupiny z Rýmařovska a garant 
aktivity. 
 

Výběr z ukončených projektů  
 

 
 
 
 
 
 
 

 Obec Bystřec Občanské sdružení CEMA Žamberk Zdeněk Krejsa 

 Dětská hřiště Zkvalitnění hřiště a tvůrčí dílny Rozvoj provozovny truhlářské zakázkové výroby 

 

Strategie 2014 - 2020 

Všichni členové i pracovníci MAS nyní mimo jiné pilně pracují na přípravě nové 
strategie pro programovací období 2014 – 2020. Za poslední půlrok proběhly 
především následující aktivity: 

Terénní šetření ve všech obcích na území MAS ORLICKO a dotazníkové šetření ve 
všech obcích se zaměřilo na potřeby obcí jako celku. O pohledu na kvalitu a 

nabídku vzdělávacích služeb proběhlo pod titulkem „Vzdělávání pod lupou“ 
celkem 10 besed s rodiči. Pohled jednotlivých institucí byl zastoupen pomocí 
dotazníkového šetření na úrovni mateřských, základních i středních škol. K tématu 
proběhlo v měsíci květnu setkání koordinačního týmu. Rozsáhlé šetření proběhlo 
také v oblasti sociálních služeb. Během prázdnin se koordinační tým a pracovní 
skupina sešli již celkem dvakrát.  

V oblasti zemědělství proběhla dotazníková šetření celkem dvakrát – jednou se 
zaměřením na obecné aspekty, ve druhém případě již byla zacílena na otázky 
ekologického zemědělství. Návrh analýzy území společně s výsledky 
dotazníkového šetření byly prezentovány na konci května. 

Postupně pokračujeme ve zpracování dílčích analýz i v dalších oblastech našeho 
života. 

Veškeré dílčí výstupy i dokumenty jsou již nyní zveřejněny na webových stránkách 
MAS v sekci STRATEGIE 2014 – 2020, kde najdete i aktuální informace o novinkách 
a připravovaných setkáních. 
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Čipová karta IREDO 
Od 1. září 2013 půjde na čipovou kartu 
IREDO nahrát časové jízdenky 
pro všechny cestující, studenty a žáky, 
kteří využívájí jízdné: 

• sedmidenní 

• třicetidenní 

• devadesátidenní 

 Nová čipová karta se postupně stane výhradním nosičem vícedenního 
jízdného tzn. že při koupi výše uvedených typů jízdenek, vám již tato 
jízdenka nebude vydána v papírové podobě jako doposud, ale bude vám 
nahrána na vaši čipovou kartu. 

V papírové podobě budou uznávány jízdenky: 

• sedmidenní do 6. 10. 2013 

• třicetidenní do 29. 10. 2013 

• devadesátidenní do 28. 12. 2013 

   

Papírové přestupní jízdenky pouze do konce roku 2013 

V dosavadní, papírové podobě bude možný nákup pouze jednorázové 
nepřestupní jízdenky jakéhokoliv typu (celá, poloviční, žákovská, 
studenstká ZTP atd.). Papírové přestupní jízdenky budou platit do 
31.12.2013. Po tomto datu budou platit přestupní jízdenky v elektronické 
podobě. 

Nákup vícedenních a přestupních jízdenek 

Při nákupu vícedenní nebo přestupní jízdenky IREDO u řidičů autobusů, 
průvodčích ve vlaku nebo na přepážce v železniční stanici vám současně 
s nahráním jízdenky na čipovou kartu bude vydán doklad, sloužící ke 
kontrole platnosti nahrané jízdenky i k reklamaci. 

 

 



 - 12 - 

Použitelnost nové čipové karty IREDO a karty ostatních 
dopravců 

Nová čipová karta bude platit ve všech autobusech a vlacích na území 
Královéhradeckého a Pardubického kraje zapojených do Integrovaného 
dopravního systému IREDO. 

Dříve vydané čipové karty jednotlivých dopravců zůstanou v platnosti do 
konce roku 2013. Nebude je možné využívat pro nahrávání 
vícedenních nebo přestupních jízdenek. Využívat je můžete pouze u 
dopravce, který vám tuto kartu vydal. 

Vyjímku tvoří dopravce OSNADO spol.s r.o., kde budou karty tohoto 
dopravce akceptovány do odvolání. Karty dopravců bude také možné 
využít pro platbu jízdného mimo IDS IREDO (kilometrické jízdné - 
například při cestě do Prahy, Brna, Liberce atd.) 

Kontrola jízdenek v autobusech a vlacích 

Kontrola platnosti vícedenní, síťové nebo přestupní jízdenky bude probíhat 
přiložením čipové karty k odbavovacímu zařízení řidiče autobusu nebo 
k přenosné pokladně průvodčího ve vlaku, případně ke čtečce revizora. 

Vydání čipové karty IREDO 

O novou kartu IREDO žádejte osobně od 1. srpna 2013 na kontaktních 
místech. Karta pro vás bude připravena do dvou týdnů od podání žádosti. 

Žádost vyplníte přímo na kontatním místě případně si ji stáhněte z našich 
stránek. Spolu s ní vás pracovník kontaktního místa požádá o předložení 
občanského průkazu a jedné průkazové fotografie (35 × 45 mm).  

Žáci a studenti navíc předloží potvrzení o studiu pro školní rok 2013 / 2014. 

Při vyzvednutí karty se prokážete původní žádostí o vydání. 

Cena a životnost karty 

Cena nové čipové karty IREDO je 150,- Kč. Děti, žáci a studenti zaplatí 
v rámci slevy za pořízení čipové karty 80,- Kč. 

Životnost čipové karty je 6 let. 
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Žížaly – správné odpadové hospodářky 

Pardubice  - Jednou z možností ekologicky šetrného zpracovávání odpadů, 

přesněji řečeno biologicky rozložitelných odpadů, je kompostování. Základem 

procesu kompostování je biodegradace (neboli biologický rozpad) organické 

hmoty vlivem působení aerobních mikroorganismů v kombinaci s některými 

dalšími chemickými reakcemi. Zastoupení mikroorganismů není stálé a je závislé 

na složení kompostu a stupni humifikace (tj. rozkladu látek v půdě spojeného 

s tvorbou humusu). Nespornou výhodou kompostování je získání kvalitního 

materiálu oživeného užitečnou mikroflórou – kompostu, který zlepšuje 

vlastnosti půdy.  

„Tříděním bioodpadu se můžeme podílet na snížení množství odpadu ukládaného 

na skládky a podílet se tak svým dílem na ekologicky šetrnějším nakládání 

s odpady ve městě,“ vybízí občany Ing. Ladislav Valtr, MBA, místostarosta Chocně. 

Kompostování může být organizováno na třech úrovních. Průběh procesu 

kompostování je téměř stejný u všech variant, liší se pouze v rychlosti 

probíhajících dějů. 

Domácí kompostování přímo v místě vzniku odpadu je velmi 

snadné a finančně nenáročné. Zejména v posledních letech je 

tento způsob zužitkování odpadů ulehčován pestrou nabídkou 

klasických domácích kompostérů nebo vermikompostérů, kde 

s rozkladem biohmoty ochotně pomáhají žížaly (klasické hnojní 

nebo speciálně vyšlechtěné tzv. kalifornské hybridy). Čeští 

výrobci dokonce nabízí dřevěné „žížalové" kompostéry vhodné 

pro bezpečné kompostování v bytech či jiných interiérech bez 

nežádoucího zápachu. O oblibě domácího kompostování také 

svědčí již osmý ročník soutěže „Miss kompost“. 

 

Vermikompostér 
Zdroj: 

www.kompostuj.cz 
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Druhou úroveň kompostování lze označit jako komunitní, která je organizována 

v uzavřeném okruhu několika subjektů (chat, zahrad, obytných domů apod.). Pro 

komunitní kompostování je třeba zvolit vhodný typ a velikost kompostéru a 

zejména najít bezpečné, optimálně uzamykatelné, místo pro jeho umístění. 

Výhodou komunitního kompostování je rozpočítání pořizovacích, příp. provozních 

nákladů mezi jeho účastníky, ale nevýhodou někdy může být komplikovaná 

dohoda mezi jednotlivými subjekty.  

Třetím způsobem kompostování je centrální kompostování v kompostovištích 

či průmyslových kompostárnách, které obvykle provozují obce nebo zemědělské 

či odpadářské subjekty. V kompostárnách dochází ke zpracování nejen odpadů 

z domácností, ale také např. průmyslových a zemědělských odpadů či kalů 

z čistíren odpadních vod, proto je nutné vždy dbát zvýšené opatrnosti ve vztahu 

k možnému výskytu obsahu těžkých kovů. „V současné době disponuje celkem 16 

oprávněných osob platným souhlasem Krajského úřadu Pardubického kraje 

k provozování zařízení ke kompostování odpadu dle § 14 odst. 1 zákona č. 

185/2001 Sb., o odpadech,“ doplňuje Ing. Václav Kroutil, radní Pardubického kraje 

zodpovědný za životní prostředí, zemědělství a venkov. 

 

Nezapomeňte, „REDUCE, REUSE, RECYCLE“ není jenom heslo! 

 

Ing. Jarmila Krejčí, RRA PK 

 

 

Tématem biologicky rozložitelného odpadu se zabývá Regionální rozvojová agentura Pardubického kraje v rámci 

„Partnerského projektu dalšího vzdělávání občanů Pardubického kraje v oblasti ekologie a odpadového 

hospodářství“, který získal podporu z OP Vzdělávání pro konkurenceschopnost. Financování projektu je zajištěno 

Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem České republiky. Více informací o projektu naleznete na 

webových stránkách www.rrapk.cz. 

  



7. 9. 2013 od 18:00 h

na høišti na Studeném

vystoupí kapely:

KAT-A-PULT BAND

HASHBERRY

MOUCHA

WASABI

NIRVANA REVIVAL

vstupné: 80 Kè

(pøi nepøíznivém poèasí v kulturním domì)
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASI ČŮ 

BOHOUSOVÁ 
 

si Vás dovoluje pozvat na 
 

3. SETKÁNÍ HISTORICKÉ A  

SOUČASNÉ ZEMĚDĚLSKÉ TECHNIKY  
 

7. září 2013 na louce u zastávky ČD 
 
 

Program :  8.00-10.00 hod.  Prezence      

  10.00 hod.   Zahájení výstavy    

11.00 hod.   1. spanilá jízda zemědělské techniky 

15.00 hod.   2. spanilá jízda zemědělské techniky 

17.00 hod.   Ukončení výstavy 

Od  17.00 hod.  Zábava, živá hudba   
    

 
 

OBČERSTVENÍ PO CELÝ DEN ZAJIŠT ĚNO 
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